
                        

 

CAP-VALMISTELUN MAASEUTU –TYÖRYHMÄ 

 

Työryhmän kokous maanantaina 17.12.2018 klo 9.30-12.05, maa- ja metsätalousministeriö, 

kokoushuone Jakovara, Mariankatu 9, Helsinki. 

Läsnäolijat: 

Taina Vesanto, pj, Maa- ja metsätalousministeriö 

Sanna Sihvola, varapj, Maa- ja metsätalousministeriö 

Laura Jänis, Maa- ja metsätalousministeriö 

Juuso Kalliokoski, Maa- ja metsätalousministeriö 

Anne Vainio, Maa- ja metsätalousministeriö 

Jarno Virta, Maa- ja metsätalousministeriö 

Kaisa-Leena Lintilä, Työ- ja elinkeinoministeriö 

Juha Tall, Maaseutuvirasto 

Reijo Martikainen, Maaseutuvirasto 

Teemu Hauhia, Maaseutuverkosto 

Ritva Rintapukka, Etelä-Pohjanmaan ELY-keskus 

Katja Laitinen, Satakuntaliitto 

Marko Mäki-Hakola, Maa- ja metsätaloustuottajain keskusliitto MTK ry 

Heikki Huhtanen, Maa- ja metsätaloustuottajain keskusliitto MTK ry 

Bjarne Westerlund, SLC 

Tauno Linkoranta, Suomen Kylät ry 

Arttu Talvela, Suomen Yrittäjät 

Hannemari Niemi, Suomen Elinkeino- ja Kehitysyhtiöt SEKES ry / Into Seinäjoki Oy 

Eliisa Vesisenaho, Pirkan Helmi ry 

Hilkka Vihinen, pysyvä asiantuntija, Luonnonvarakeskus LUKE 

Eero Pehkonen, pysyvä asiantuntija, Maa- ja metsätalousministeriö 

Marianne Selkäinaho, siht., Maa- ja metsätalousministeriö 

Leena Anttila, siht., Maa- ja metsätalousministeriö 

 

1. ja 2. Kokouksen avaus ja esityslistan hyväksyminen ja edellisen kokouksen pöytäkirjan 

hyväksyminen.  

 

Puheenjohtaja Taina Vesanto avasi kokouksen klo 9:30. Kokouksen asialista ja edellisen kokouksen 

pöytäkirja hyväksyttiin.  

 

3. EU-valmistelun tilannekatsaus 

 

Sanna Sihvola esitteli EU:n puheenjohtajamaan Itävallan muokkausesityksiä neuvoston asetusluonnokseen. 

Neuvoston työryhmässä keskustelua ja erilaisia näkemyksiä ovat aiheuttaneet mm. investointeja koskeva 

artikla 68 ja maatalouden ulkopuolista yritystoimintaa koskeva artikla 69. Aikataulusta ei ole keskusteltu 

neuvoston työryhmissä. Suomen kantana on, että tulevan kauden rahoitus tarvitaan 2021 ja kansallinen 

valmistelu etenee sen mukaisesti.  

  

4. Kansallinen valmistelu 



 

Leena Anttila esitteli kansallisen valmistelun pohjaksi tehtyä nykytilan analyysiluonnosta (luonnos nykytilan 

analyysista Tiimeri, erit. luku 2.8 ja AKIS).  

 

Keskustelussa nostettiin esille mm. seuraavia asioita:  

- swot-analyysi kaipaa syventämistä 

- lähtökohtia voi jäntevöittää taulukoinnilla 

- maatalouden hyväksyttävyys ja jatkuvuus ja työvoiman saatavuus maaseudulla tulee nostaa 

selkeämmin esille 

 

Sovittiin, että swot-analyysiä käsitellään seuraavassa kokouksessa 5.2.2019.  

 

Leena Anttila ja Marianne Selkäinaho esittelivät lyhyesti AKIS-kokonaisuuden ja siitä keskusteltiin. 

Keskustelussa nousi esille mm. seuraavaa:  

- AKIS-kokonaisuudessa on paljon samaa kuin rakennerahastojen älykäs erikoistuminen –

kokonaisuudessa. Kansallinen yhteensovitus ja rajapintayhteistyö tärkeää. Tarvitaan paljon 

kansallista keskustelua, OKM mukaan.  

- mitä modernisaatio tarkoittaa?  

- seudullisten kehittämisyhtiöiden rooli tulevaisuudessa. Niitä on ajettu alas, mutta esim. AKIS-

kokonaisuuden toteutuksessa niiden rooli voisi olla merkittävä.  

- mistä innovaatioihin tarvittava osaaminen tavoitetaan? 

- tarvitaan toimintakykyisiä oppilaitoksia koko maassa 

- innovaatioiden infrastruktuurin rakentamisen merkitys 

- tiedon jakamisessa ja jalkauttamisessa paljon tehtävää, putkiajattelusta olisi päästävä pois.  

- maakuntauudistuksessa kumppanuuksien merkitys kasvaa entisestään. Työkaluja on 

yhteensovitettava.  

- tutkimuskentällä tapahtuu paljon. Myös DG AGRIn tutkimuspanostus huomioitava.  

 

Sovittiin, että seuraavaan kokoukseen kehitetään edelleen SWOT-analyysin luonnosta. Lisäksi kokoukseen 

pyydetään innovaatioasiantuntija työ- ja elinkeinoministeriöstä.  

 

Sanna Sihvola kertoi 3.12.2018 järjestetyn maaseudun kehittämisen tarpeet alueilla – alueelliset 

maaseutusuunnitelmat -työpajan tuloksista. Työpajaan ilmoittautui 80 kiinnostunutta, joista 24 valittiin 

mukaan. Työpajassa käytiin motivoitunutta keskustelua ja pohdittiin alueellisen suunnittelun tarvetta ja 

yhteyksiä.  

 

Alueellisten maaseutusuunnitelmien jatkotoimiksi esitettiin seuraavia vaihtoehtoja:  

• Ehdotus 1: Maalis-huhtikuussa 2019 CAP-strategiasuunnitelman luonnos alueiden 

kommentoitavaksi ja osallistaminen siinä vaiheessa. Kommentit touko-kesäkuussa.  

 

• Ehdotus 2: Tehdään Suomen CAP-strategiasuunnitelma ja sille alueellisen ja paikallisen 

kehittämisen ”kansallinen toimeenpanosuunnitelma”. Aikaa olisi enemmän ja mahdollista 

osallistaa siinä yhteydessä. 2019 loppuvuosi-2020 alkuvuosi. Sisältäisi alueiden maaseudun 

kehittämisen painotukset.  

 

• Ehdotus 3: Alueilta pyydetään alustavat painotukset huhtikuussa 2019, täsmennys myöhemmin 

2020, kun EU-tason aikataulu varmistunut. Osallistavuus 2020. 

 
 

Keskustelussa nousi esille mm. seuraavaa: 

- Maaseutupoliittisen kokonaisohjelman valmistelu huomioitava CAP-suunnitelman valmistelussa.  

- Alueellisten valtuuksien jaon kriteeristön laadintaan on tarkoitus hankkia tutkimuksellista apua 

Luonnonvarakeskukselta   

- Maakuntaohjelmien päivityksessä huomioitava CAP-asiat.  



- Alueelliset valintakriteerit aiheuttaisivat haasteita alueiden välisessä yhteistyössä ja alueiden 

välisissä hankkeissa 

- Rakennerahastot pidettävä mukana keskustelussa koko ajan.  

 

Keskustelun jälkeen päätettiin, että työpajan ehdotukset 1-3 toteutetaan kaikki, järjestyksessä 1, 3, 2. 

MMM ohjeistaa alueita alkuvuodesta.  

 

Juuso Kalliokoski kertoi 12.12.2018 järjestetyn yritystoiminnan aloittamista koskevan start-

up - työpajan tuloksista. Maaseudun yritysrahoitukseen liittyen on tarkoitus järjestää useampi työpaja. 

Kaikkiaan yritysrahoituksesta oli n. 100 kiinnostunutta. Start-työpajaan osallistui 20 henkilöä. Työpajassa 

keskustelua käytiin mm. osa-aikayrittäjyydestä ja omistajanvaihdoksista.  

 

Kuluvan ohjelmakauden kokeilutukea on pidetty hyvänä.  

- Työryhmän keskustelussa nostettiin esille mm. seuraavaa:  

- Yhteensovitus tärkeää, mm. Finnveran lainat ja neuvontakorvaus, Business Finland –rahoitus ja eri 

instrumentit 

- Start up –määritelmä on haastava 

 

 

5. Käynnissä olevat ja valmistuneet maaseutuohjelman arvioinnit  

 

Leena Anttila esitteli listan valmistuneista ja käynnissä olevista arvioinneista. Lista löytyy tiimeristä ja 

lisäksi arvioinneista löytyy tietoa osoitteessa 

https://www.maaseutu.fi/maaseutuverkosto/vaikutukset/arviointi/.  

 

ELY-keskusten alueellisia arviointeja esitellään seminaarissa 5.2.1019 ennen seuraavan maaseuturyhmän 

kokousta. Maaseuturyhmän kokouksen alkamisaikaa siirretään sen vuoksi jonkin verran aiemmin ilmoitettua 

myöhemmäksi. CAP-valmistelua tukeva tutkimusseminaari järjestetään 4.2.2019.  

 

Keskustelussa nostettiin esille mm. seuraavaa:  

- Hakuprosessin arviointia tarvittaisiin myös, hallinnollinen tehokkuus 

- Leader-arvioinnissa arviointikohteena on toimintatavan ja hallintomallin arviointi 

 

6. Työryhmän viestinnän pelisäännöt: sisäinen viestintä Tiimerissä 

 

Sovittiin, että kokouksen aineistot löytyvät tiimeristä, mutta asialista lähetetään aina myös sähköpostitse sekä 

varsinaisille että varajäsenille ja pysyville asiantuntijoille.  

 

7. Muut asiat 

 

Tähän mennessä on pidetty 3 CAP-valmisteluun liittyvää työpajaa (eläinten hyvinvointikorvaukset, 

alueellisten maaseutusuunnitelmien laatiminen ja yritysten start-up –tuki). 18.12. pidetään lisäksi 

ensimmäinen Leader-strategioiden valmistelua koskeva työpaja. Kaikki työpajat pidetään joulukuun 2018 ja 

huhtikuun 2019 välisenä aikana. 

 

8. Seuraavat kokoukset 5.2.2019 klo 13.30, 9.4.2019 ja 15.5.2019 

 

9. Kokouksen päättäminen 

 

Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 12:05. 

 

 

 

https://www.maaseutu.fi/maaseutuverkosto/vaikutukset/arviointi/

